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نگــــاه
 احیای برجام؛ 

ضربه سیاسی به نتانیاهو
ادامه از صفحه اول / به هر حال نباید فراموش 
کرد که از زمان روی کار آمدن بایدن شاهد روابط 
سردی بین رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا و 
نخست وزیر اسرائیل هستیم. لذا به نظر می رسد 
سفر آستین به اسرائیل برای کاهش این گسل 
باشد. اسرائیل تمام تلاش خود را به کار خواهد 
بست که احیای برجام و لغو تحریم ها یا به طور 
کلی متوقف شود یا مسیر آن به کندی پیش رود 
یا اینکه اگر در نهایت موفق به عدم  لغو تحریم ها 
نشد، احیای برجام به گونه ای تحقق پیدا کند 
که امنیت و منافع اسرائیل لحاظ شود. بنابراین 
می توان عنوان کرد اقداماتی با هدف افزایش 
هزینه سیاسی، دیپلماتیک و امنیتی احیای 
برجام برای دولت جو بایدن صورت گرفته است. 
یعنی هزینه های احیای برجام به قدری افزایش 
پیدا کند که واشنگتن عملا با مسیر دشواری در 
این زمینه روبه رو شود که در نهایت لغو تحریم ها 

را متوقف یا کُند کند.

 صنعت هسته ای 
ارتقا یافت

رئیس دفتر رئـیس جــمهور نوشت: 
فناوری هسته ای امــروزه یـــکی از 
مولفه های قدرت ایران است و به رغم همه 
فضاسازی های مغرضانه غوغاسالاران 
در صحنه بین المللی، این توانمندی، 
با شفافیت کامل و قانونمندی حاصل 
شده است. محمود واعظی در صفحه 
اینستاگرام خود تصریح کرد: زمانی 
بود که برخی افراد در کشور مغرضانه 
یا در اثر ناآگاهی، ادعا می کردند صنعت 
هسته ای کشور در اثر توافقنامه برجام 
تعطیل شده است. روزها گذشت تا اینکه 
پس از خروج غیرقانونی آمریکا از برجام، 
نظام تصمیم گرفت طی سازوکارهای 
روشنی، برخی ابعاد برنامه هسته ای 
را که در برجام دامنه آن کاهش یافته 
یا متوقف شده بود، دوباره احیا کند. به 
همت سازمان انرژی اتمی، این کار در 
مدت زمان بسیار کوتاهی انجام شد و در 
برخی ابعاد، فعالیت های هسته ای کشور، 
خیلی زود به سطحی حتی فراتر از آنچه 
پیش از برجام در کشور انجام می شد، 
ارتفا یافت. این توانمندی استراتژیک 
بدون تردید مرهون تلاش های ارزشمند 
دانشمندان مان در سازمان انرژی اتمی 
است. همان تلاش هایی کــــه امروز 
دستاوردهای افتخارآمیز دیگری را به بار 

نشاند و مایه مسرت شد. 

بن مایه های صنعت 
هسته ای حفظ شد

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: 
به رغم همه محدودیت ها و فشارهای 
ناشی از اعمال تحریم های غیرقانونی 
و ظالمانه از سوی بدخواهانِ ایران 
اسلامی، طرح ها  و پروژه های مختلف 
در حوزه های متعدد و متنوع علوم و 
فنون هسته ای با قدرت و صلابت  و نیز 
با عطف توجه به رهیافت های اصولی 
نظام اسلامی و رویکرد خردمندانه 
دولت مبنی بر اجرای سیاست تعامل 
سازنده با جهان، مورد پیگیری قرار 
گرفته است. علی اکبر صالحی در 
آیین پانزدهمین سالروز ملی فناوری 
هسته ای اظهار کرد: این حقیقت بر 
همگان هویدا شد که زیرساخت ها و 
بنُ مایه های این صنعت ملی با وسواس 
بسیار حفظ شده و چنانچه مقامات و 
تصمیم سازان ارشد نظام، امری را به 
مسئولان صنعت هسته ای تفویض 
کنند، در زمانی کوتاه هنگامه ای 
عظیم بر پا خواهد شد. معرفی ۱۳۳ 
دستاورد جدید در حوزه های مختلف، 
به ویژه در حوزه تأمین نیازمندی های 
بخش سلامت، صنعت و کشاورزی و 
نیز یاری رساندن به طرح های تامین 
انرژی در سطح ملیّ، گواهی روشن بر 
این مدعاست که این کاروان را سَرِ باز 

ایستادن نیست.

آمریکایی ها باید 
تحریم ها را بردارند

معاون سیاسی وزیر امـــور خــارجه 
جمعه شب در گفت وگویی درباره نتایج 
مذاکرات سه روزه وین اعلام کرد: 
نتیجه ای که تاکنون به آن رسیده ایم، 
این است که در مسیر درستی هستیم. 
سید عباس عراقچی گفت: گزارش های 
دو گروه کاری را شنیدیم. تصمیم 
گرفتیم فرصتی داده شود که اعضا به 
پایتخت های خود بروند و مشورت های 
لازم را انجام بدهند و چهارشنبه هفته 
آینده برای از سر گیری گفت وگوها 
بازگردند. در موضوع برداشته شدن 
و  منطقی  موضعی  ایران  تحریم ها، 
مستدل دارد. آمریکایی ها میز برجام 
را ترک کرده اند و لذا باید ابتدا آنها 
بازگردند. آنها باید تحریم ها را بردارند 
و دوباره عضوی از برجام شوند و سپس 
ایران به اجرای کامل برجام باز خواهد 
گشت. این موضوعی است که تقریبا همه 
با آن موافق هستند. قبل از آن دو طرف 
درباره این موضوع در حال بحث هستند 
که هر طرف چه اقدامی باید انجام دهد. 
پس از اینکه مشخص شد که دقیقا ایران 
و آمریکا چه کاری باید انجام دهند، 
آنگاه باید روی موضوع ترتیب اقدامات 

و راستی آزمایی کار کنیم.

سـرمقــاله

نه تنها بخش قابل توجهی از مردم ایران، بلکه می توان گفت، 
حتی کم نیستند خود آمریکایی ها و احتمالا مردم منطقه که 
آنها نیز این روزها بی صبرانه منتظرند تا ببینند، آیا ایران و 
آمریکا به توافق می رسند یا خیر؟ سوال اساسی مطرح آن است 
که اختلاف در کجا است؟ آنچه در حقیقت بیشتر از اختلاف 
اساسی می تواند به ریشه یابی اینکه اختلاف کجا است کمک 
کند، نگاه متفاوت ایران و آمریکا به مذاکرات و برجام ۱400 
است. اختلاف از اینجا شروع می شود که آمریکایی ها نگاه 
بلندمدت و ایرانی ها نگاه کوتاه مدت به برجام ۱400 دارند. 
ایرانی ها می خواهند، هرچه سریع تر تحریم ها برداشته شود، 
حتی کمترین دارایی های ایران آزاد شود و ایران بتواند حداقل 
یک میلیون بشکه نفت صادر نماید، بدون آنکه مشکلی برای او 
به وجود بیاید اما آمریکایی ها به دنبال اهداف دیگری هستند. 
آنها می خواهند کل برنامه هسته ای ایران با دقت کافی زیر نظر 
آژانس قرار بگیرد تا کشورهای دیگر منطقه که نگران برنامه 
هسته ای ایران هستند، اطمینان پیدا کنند، فردا برای آنها 
خطری به وجود نمی آید. این نخستین خواسته آمریکاست. 
دوم به برنامه های نظامی ایران باز می گردد. آمریکایی ها نگران 
هستند که با پیشرفت هایی که در برنامه تسلیحات دور برد 
ایران به دست می آورد و کمک های نظامی احتمالی چینی ها 
در چارچوب توافق 25 ساله، ایران تا به امروز توانسته است، به 
تسلیحات دور بردی با برد بیش از 2 هزار کیلومتر دست پیدا 
کند. اگر این برد بیشتر شود، تنها اسرائیل و عربستان نیستند 
که در خطر قرار خواهند گرفت. تنها کشورهای حوزه خلیج 
فارس نیستند، بلکه حتی ممکن است به تدریج کشورهای 
اروپایی نیز در برد تسلیحات ایران قرار بگیرند. بنابراین گام 
بعدی آمریکایی ها کنترل برنامه های تسلیحاتی ایران است. 
مسأله سوم، آنچه آمریکایی ها به آن حضور نظامی می گویند 
اما ایرانی ها نام حضور مستشاری در سوریه و برخی کشورهای 
دیگر را بر آن قرار می دهند، خواهد بود. آمریکایی ها خواهان آن 
هستند که این حضور پایان یابد. در مرحله بعدی باید از آزادی 
زندانیان دو تابعیتی به عنوان خواسته چهارم آمریکایی ها 
صحبت کرد. البته حضور زندانیان دو تابعیتی در ایران بیشتر 
حالت تعارف داشته تا واقعیتی که ملموس باشد. بنابراین 
اهداف آمریکایی ها از برجام ۱400 با اهداف ایران یکسان 
نیست. در عین حال اروپایی ها معتقدند، می توان زمینه های 
مشترکی به وجود آورد. نه تنها اروپایی ها بلکه چهره های 
معتدل و میانه رویی که در کاخ سفید حضور پیدا کرده اند، به 
علاوه اعتدالیون در ایران نیز معتقدند، می توان به توافقی دست 
یافت. آنچه مسلم است، در کوتاه مدت ممکن است واشنگتن 
با تحقق برخی از اهداف ایران موافقت نماید، یعنی بخشی از 
دارایی های ایران آزاد شود، بخشی از تحریم ها برداشته شود و 
توان صدور نفت به وجود بیاید. در عین حال چنانچه هدف ایران 
تنها رسیدن به دارایی های خود است و هیچ برنامه بلندمدتی 
برای تنش زدایی با غرب ندارد، آمریکایی ها می دانند، می توان 

همه تحریم ها را مجددا بازگرداند.

  مشکلات ایران و آمریکا: اختلاف بر سر چیست؟

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

بخشی از دلایل نگاه ایران به سمت شرق امروز ناشی از فشار 
کشورهای غربی است. ما یک انتخاب راهبردی کرده ایم و این 
به خاطر اشتباه استراتژیک آمریکاست که با یک فشار حداکثری 
به دنبال نه تنها تغییر حکومت در ایران بلکه به دنبال شوراندن 
مردم علیه حکومت و فروپاشی و تجزیه کشورمان بود. غربی ها 
عملا ایران را با این اشتباه از دست دادند و امروز حتی نه حاضر 
هستند نقش منطقه ای ایران را بپذیرند و نه حاضر هستند منافع 
و اهداف سیاست خارجی ما را بپذیرد و امروز با تبدیل کردن این 
موارد به مسائل امنیتی به دنبال این هستند که از همان ها علیه 
ایران استفاده کنند. ما سرمایه گذاری هایی در منطقه کرده ایم 
و حق داریم تا از آنها به نفع خود استفاده کنیم و اقدامات ما 
باعث امنیت منطقه شده است که نمونه بارز آن مقابله با داعش 
بود. آنها یک جهت اشتباه به این مسائل داده اند و همین سبب 
شده است تا نتوانیم از منافع خود استفاده کنیم. باید توجه کرد 
مفهوم شرق و غرب دیگر مانند زمان جنگ سرد وجود ندارد و 
آن تعریفی که مبنای آن لیبرالیسم و کمونیست بود دیگر وجود 
ندارد و دنیای امروز دنیای همکاری های جهانیست. تلقی نه 
شرقی و نه غربی امروز باید از حالت ایستا به سمت دینامیکی 
رود تا منافع اقتصادی و رضایت شهروندی را در پی داشته باشد. 
این رضایت شهروندی است که ثبات و امنیت داخلی و در نتیجه 
منطقه ای و بین المللی را به دنبال خواهد داشت. نباید تصور 
کرد که تفاهم با چین باید همراه با موارد دیگری باشد. امروز 
هر کشوری که قصد همکاری با ایران را دارد باید به منافع ایران 
احترام گذاشته و ایران نیز متقابلا باید دغدغه های آنها را درک 
کند و صحبت طرف های مقابل را بشنود و در طراحی های خود 
لحاظ کند. ما باید مدل توسعه خود را با همکاری سایر کشورها 
متحقق کنیم. بحث فقط آمریکا نیست و اروپا نیز شامل این 
اصل می شود. اروپا نتوانست نقش تاریخی خود را ایفا کند و در 
دوره ترامپ منفعل بود و با وجود اینکه ایران در برجام ماند و 
امنیت منطقه را حفظ کرد، آنها متقابلا به تعهدات خود عمل 
نکردند. ایران باید با ثبات رفتار کند تا یک شریک مطمئن 
شناخته شود. از سوی دیگر نیز باید توجه داشت که همکاری با 
چین به معنای ضدیت با آمریکا و اروپا نیست و خود چین در این 
خصوص ادعایی ندارد و میزان تجارت آنها با اروپا و آمریکا در 
بالاترین سطح است. باید مزیت نسبی خود را بشناسیم و آن را 
به مزیت رقابتی تبدیل کرده و نقش مسئولانه خود را در منطقه 
حفظ کنیم تا رفاه مردم کشور خودمان در مرحله اول تامین 
شود. سیاست خارجی باید منافع ملموس برای زندگی مردم 
داشته باشد تا هم تامین منافع ملی حداکثری شود و هم میزان 
انسجام داخلی افزایش یافته و اعتماد به حکومت به بالاترین 

حد ممکن رسد.

ملزومات جانبی توافق با چین

نصرت ا... تاجیک
 سفیر پیشین ایران در اردن

حکم رهبر انقلاب درباره روزه 
ماه رمضان در زمان شیوع کرونا 

پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری 
حکم حضرت آیت ا... خامنه ای درباره شرایط روزه 
ماه رمضان در زمان شیوع بیماری کرونا را اعلام 
کرد. مقام معظم رهبری در پاسخ به این استفتا 
که »در شرایط کنونی که بیماری کرونا شیوع 
پیدا کرده است، روزه گرفتن در ماه رمضان چه 
حکمی دارد؟« تاکید کردند: »روزه از ضروریات 
ارکان شریعت اسلام است و ترک روزه ماه رمضان 
جایز نیست مگر آنکه فرد، گمان عقلایی پیدا کند 
که روزه گرفتن یا موجب ایجاد بیماری شود و یا 
تشدید بیماری و یا افزایش طول بیماری و تاخیر 
در سلامتی می شود.« در ادامه پاسخ به این استفتا 
آمده است: »در این موارد روزه ساقط ولی قضای 
آن لازم است. بدیهی است در صورتی که این 
اطمینان از گفته پزشک متخصص و متدین نیز 
به دست آید، کفایت می کند. بنابراین اگر فردی 
نسبت به امور یادشده خوف و نگرانی داشته و این 
خوف منشاء عقلایی داشته باشد، روزه ساقط ولی 

قضای آن لازم است.«

 ابلاغ اعتبار 
خسارات زلزله کهگیلویه

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور 
روز یکشنبه مصوبه مربوط به اختصاص اعتبار 
و تسهیلات بانکی برای جبران خسارات ناشی 
از زلزله در استان کهگیلویه و بویراحمد را 
ابلاغ کرد. هیات وزیران در جلسه مورخ 
هجدهم فروردین ۱400، با اختصاص مبلغ 
۳۱۶ میلیارد و ۹۳۷ میلیون ریال اعتبار به 
صورت هزینه ای برای بازسازی بخش های 
خسارت دیده ناشی از زلزله در استان کهگیلویه 
و بویراحمد شامل کمک بلاعوض جهت احداث 
واحدهای مسکونی شهری و روستایی، کمک 
هزینه اسکان موقت واحدهای مسکونی شهری 
و روستایی، کمک بلاعوض بابت صدور پروانه 
جهت شهرداری ها و دهیاری ها و هزینه 
پشتیبانی و ارائه خدمات فنی و مدیریتی و 
آواربرداری، موافقت کرد. همچنین با تصویب 
دولت، مبلغ 54۸ میلیارد و یکصد میلیون 
ریال تسهیلات ارزان قیمت بانکی )با سود 
و کارمزد 4 درصد در مناطق روستایی و 5 
درصد در مناطق شهری( به صورت ضمانت 
زنجیره ای جهت بازسازی بخش های خسارت 
دیده ناشی از زلزله در استان کهگیلویه و 

بویراحمد اختصاص یافت.

 فرهنگ و اقتصاد 
باید متحول شود

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار 
داشت: سال ۱400 باید سال گشایش در 
حکمرانی کشور و تحول مثبت در مدیریت 
اجرایی باشد. محسن رضایی گفت: دولت تدبیر 
و امید فکر می کرد اگر قفل های خارجی را باز 
کند، قفل های داخلی خود به خود باز می شود. 
وقتی کلید را بالا بردند من می دانستم این کلید 
برای باز کردن قفل های داخلی نیست و من 
یک هزار تومانی را نشان دادم و گفتم این کلید، 
پول ملی ما را تحقیر می کند. وی با بیان اینکه 
دولت ۱400 اولین دولت دهه پنجم انقلاب و 
اولین دولت قرن جدید است، گفت: پرچم ها را 
بلند کنید، باید یک تحول بزرگ در اقتصاد و 
فرهنگ صورت بگیرد. مردم نباید اینقدر رنج 
و آزار ببینند. باید بورس را نجات داد، بانک 

و اقتصاد و معیشت مردم را باید درست کرد.

 دانشمندان واقعی 
از چالش ها عبورکرده اند

مشاور رئیس جمهور با اشاره به دستاوردهای 
دولت در حوزه فناوری هسته ای اظهار کرد: این 
چند سال فرصتی بود تا دانشمندان واقعی در 
سازمان انرژی اتمی، از چالش های  گریز هسته ای 
عبور کنند. حسام الدین آشنا در حساب کاربری 
خود در توئیتر با گرامیداشت روز ملی فناوری 
هسته ای نوشت: این چند سال فرصتی بود تا 
دانشمندان واقعی در سازمان انرژی اتمی، از 
چالش های  گریز هسته ای عبور کرده  و به جای 
پوسته های نمایشی و هراس انگیز به تحقیق 
و تولید تجهیزات هسته ای نوین، نیاز محور و 
صلح آمیز ولی قدرت آفرین و آینده ساز دست یابند.

اخبار کـــوتاه

رئیسجمهور:

بهدروغگفتندهستهايرابهخارجيهادادهايم
دنیاوآژانسبهايرانبدهکارندنهطلبکار

مهمترينعاملموجچهارمکروناورودويروسانگلیسیازعراقبود

سخنگویوزارتامورخارجه:

بايدنبايديکتصمیمسیاسیبگیرد

آرمانملی:رئیس جمهور  با بیان اینکه ما تاکنون 
سه موج شیوع را پشت سر گذاشته ایم، گفت: تمام تلاش 
ما از اسفندماه سال گذشته این بود که وارد موج چهارم 
نشویم،  اما امروز این اتفاق متاسفانه رخ داده است. وی 
با انتقاد از بدعهدی آژانس انرژی اتمی، آمریکا، اروپا و 
کشورهای صنعتی درباره ایران تاکید کرد که آنها بدهکار 
ما هستند نه طلبکار و باید بدهی خود را پرداخت کنند. 

اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است: 
 اولین علت شیوع ویروس انگلیسی از مرزهای عراق 
است. مسأله دوم تجمع و ترددهای فراوان مردم پیش از 
عید در محل کسب وکارها بوده است. و عامل سوم خود 
مراسم عید نوروز است که هرچند کار خوبی از جهت ملی 
و دینی است اما این دیدوبازدیدهای فراوانی که افراد در 
منزل یکدیگر به خاطر صرف پذیرایی ماسک را کنار 
می زدند و همین عامل ابتلا می شد. عامل دیگری در 
این زمینه برگزار عروسی یا مراسم دیگر خانوادگی در 
این ماه بوده است که افراد یکدیگر را هم دعوت کرده اند. 
همچنین سفر مردم به شهرهای قرمز و نارنجی که آن 
را ممنوع کرده بودیم، یکی دیگر از عوامل ایجاد موج 

چهارم است.
 در مبارزه با کرونا همه دنیا باید دست به دست هم 
دهند تا نقطه ای اطمینان بخش حاصل شود و یکی از این 
نقطه های اطمینان واکسن است. اگر واکسن به اندازه 
کافی تولید شود و به اندازه کافی واکسیناسیون انجام 
شود، شاید در روند کنترل آن تاثیر داشته باشد. واکسن 
بی تردید هم در ابتلا و هم در مرگ و میر تاثیرگذار است 
بنابراین با همه توان و قدرت باید واکسن خارجی تا روزی 

که واکسن داخلی به بازار بیاید وارد کنیم.
 واکسن داخلی هم که به بازار آمد باید با همه توان 
برای حمایت از آن کمک کنیم، شاید واکسن داخلی 
کافی باشد و نیاز به وارد کردن نباشد اما امروز باید همه 
توان خود را برای تهیه واکسن به کار بگیریم که مردم از 
این نعمت الان استفاده کنند. روزها و هفته های سختی 
در پیش رو داریم بنابراین نباید چندصدایی در این زمینه 
باشد. اینکه ما برای ستاد ملی کرونا یک سخنگو انتخاب 
کردیم برای جلوگیری از چندصدایی است. اگر بنا باشد 
هرکسی در تلویزیون مصاحبه کند و هر حرف و بیانی به 

کار بگیرد که نمی شود.
 ما یک ستاد هستیم و وقتی تصمیم می گیریم همه 
با هم مسئولیم و همه باید از آن تصمیم حمایت کنیم. 
چندصدایی جز اینکه به دست ضدانقلاب و ایران بهانه 
می دهیم هیچ کار دیگری نیست و در کنار آن باعث 
خسته شدن کادر درمان می شویم. اگر کسی به ناروا 
بگوید مصوبه ستاد ملی را فلان نهاد اجرا نکرد، باعث 

خستگی و ناامیدی کادر درمان می شود چرا که می گویند 
وقتی نهادی با آن عظمت همکاری نمی کند ما برای چه 
کار کنیم. اگر هم بر فرض صحت هم دارد باید به آن نهاد 

گوشزد کنیم که وارد عمل شود و مصوبات را اجرا کند.
 اگر ما در تبلیغات و سخن گفتن، مردم را دچار 
یأس و مشکل کنیم کار درستی نیست. ما فکر می کردیم 
که موج چهارمی قرار است بیاید و همه تلاش ما این بود 
که وارد مرحله چهارم نشویم و به همین دلیل بیشترین 
مراقبت ما از فرودگاه ها بود و فلان پرواز از انگلیس ممنوع 
شد و در پروازهای اروپایی دقت شد اما متاسفانه از جای 
دیگری اتفاق افتاد و دیدیم که کلا از جایی دیگر بند را آب 
برده است و همه ویروس های انگلیسی از مرز عراق، ایلام 

و خوزستان وارد شده است.
 اگر جهانیان درست بیندیشند، نگرانی شان 
نابجاست، همین نگرانی نابجا حدود ۱۶ سال است که 
موجب ایجاد دردسر برای ملت ایران شده است؛ اگر این 
تفکر غلط در ذهن آنها نبود و اگر آنها کاملا به آنچه سابقه 
ملت ایران است اعتماد می کردند، از این مشکلات خود 
به خود عبور می کردیم. ما هنوز هم با دنیا و آمریکا یی ها 
داریم حرف می زنیم برای دست برداشتن از اقدامات 
غیر قانونی شان، بر این مبناست که آنها تفکری دارند 
و بر مبنای این تفکر برای خود دردسر و نگرانی ایجاد 

می کنند.
 یــکبــار دیگر تاکید می کنم تمام فعالیت های 
هسته ای ما صلح آمیز و برای اهداف غیرنظامی است و 
همانطور که رهبری چندین مرتبه بر آن تاکید کردند 
از دید اخلاق اسلامی و فقه ما پیگیری کردن یک سلاح 
مخربی که بتواند خطری بزرگ برای جامعه ای بزرگ 
باشد، جایز نیست؛ اگر جهانیان به این موضوع توجه 

کنند، می فهمند که ایران دنبال چنین کاری نیست.
 در دولت تدبیر و امید دو اقدام مهم در حوزه 
هسته ای انجام دادیم؛ تا پیش از تشکل دولت یازدهم 
فعالیت ایران برای غنی سازی بی جهت از سمت غرب 
فعالیتی غیرقانونی بود و در شورای امنیت چندین 
قطعنامه علیه ما تصویب کرده بودند و در همه آنها از ما 
خواسته شده بود که غنی سازی را در ایران متوقف کنیم و 
کار ما از دید آنها نامشروع و غیر قانونی بود؛ ما این را تمام 
کردیم و همه قطعنامه ها برای همیشه به زباله دان تاریخ 
رفت و از سال ۱۳۹4 فعالیت های هسته ای ایران کاملا 

قانونی شد و بهانه از دست آنها گرفته شد.
 یکی از آثار پر افتخار برجام این بود که صنعت و 
فناوری هسته ای را در ایران بطور کامل قانونی کرد و 
در واقع حق ملت ایران را بازستاند. ما همچنین این 
فناوری را توسعه دادیم درحالی که برخی به دروغ و 

غلط می گفتند که اینها برجام را امضا کردند و در 
برجام یکسری چیزها از جمله پول های کشور در 
بانک های خارجی و رفع تحریم های نفت و فلزات 
را برداشتند ولی در عوض این فناوری را معامله 
کردند؛ آنها این دروغ بزرگ را تکرار می کردند اما 
هرچه می گفتیم آنها دروغ می گویند، اقلیتی باور 

نمی کردند.
 اخیرا مجلس یازدهم مصوباتی انجام داد که 
تکالیفی برای سازمان انرژی اتمی تعیین کرد؛ این 
تکالیف نشان  داد که توانمندی هسته ای ما از هر زمان 
دیگری بیشتر است؛ این موضع را دنبال و افراد عاقل 
می دانستند اما عده ای هنوز در شک بودند که امروز 
این شک و تردید برطرف شده است. امروز می بینیم 
وقتی به سازمان انرژی اتمی می گویند که یک زنجیره 
IR۶ می خواهیم، این زنجیره افتتاح می شود. ما از 
لحاظ تکنولوژی حتی به سانتریفیوژ IR۹ رسیدیم 
که 50 سو است و امروز برای مردم و جهانیان روشن 
شده که در دولت تدبیر و امید چه کار عظیمی انجام 
شده است. امروز شاهد پیشرفت های بسیاری در 
فناوری و تولید در حوزه هسته ای هستیم، یکی از 
افتخارات دولت در ۸ سال قبل توسعه فناوری در 

حوزه هسته ای در زمینه های مختلف است.
 ما همچنان بر عهد خودمان پایبندیم؛ عهد ما با 
دنیا اجرای NPT بود؛ در این NPT دولت های عضو 
متعهد می شوند که فعالیت هایشان صرفا صلح آمیز 
باشد و انحراف به فعالیت های نظامی نداشته باشند و 
این فعالیت های صلح آمیز با کمک آژانس انرژی اتمی 
و سایر کشورها انجام شود؛ ما به NPT پیوستن و به 
پادمان عمل می کنیم، الان آنها باید بگویند که در این 
زمینه چه کمکی به ما کرده اند؟ بگویند در ساخت 
سانتریفیوژها، لیزر، ایزوتوپ های پایدار و حتی آب 
سنگین که صلح آمیز است چه کمکی کرده اند؛ 
آژانس که فقط برای بازدید و نوشتن گزارش نیست، 
بلکه باید کمک و حمایت هم بکنند؛ این طلب ما از 

آژانس، کشورهای صنعتی و جهان است.
 اینکه ما می گوییم حتی پروتکل الحاقی را هم 
بصورت داوطلبانه اجرا کنیم و در واقع آژانس بالاترین 
نظارت ها را بر ما داشته باشد، در برابرش نباید اینگونه 
باشد که دنیا بگوید من در فعالیت های تجاری و 
اقتصادی شما را تحریم نمی کنم؛ این حداقل حداقل 
حداقل است بلکه آنها در برابر این فعالیت صلح آمیز با 
توجه به نظارت آژانس باید به ما کمک کنند؛ آژانس، 
آمریکا و اروپا و کشورهای بزرگ صنعتی بدهکار ما 
هستند نه طلبکار و باید بدهی خود را پرداخت کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: اقدامات در 
وین، در جهتی صحیح صورت گرفت. در وین، تحرکات 
4 انجام گرفت. گفت وگوهای وین  مثبتی از جانب ۱+
نشان داد که امکان پیشرفت وجود دارد و تحرک مثبتی 
که توسط ۱+4 و ایران ایجاد شده است، قابل تداوم است، 
مشروط بر اینکه ایالات متحده حاضر باشد به تعهداتش 
ذیل قطعنامه 22۳۱ شورای امنیت سازمان ملل متحده 
عمل کند. سعید خطیب زاده در گفت و گو با سی . ان.ان 
گفت: در عین حال، در وضعیت حساسی قرار داریم. به نظر 
می رسد کسانی در داخل دولت ایالات متحده هستند که 
بیش از آنکه به توافق هسته ای رئیس جمهور اوباما متعهد 
باشند، به تحریم های ترامپ تعهد دارند. من معتقدم که این 
یک تصمیم سیاسی است که رئیس جمهور بایدن باید اتخاذ 
کند. آیا او می خواهد به خاطر میراث شکست خورده ترامپ 
و تحریم ها، توافق هسته ای را که در دورانی امضا شده که 
او معاون رئیس جمهور بوده، در معرض تهدید قرار دهد؟ یا 
اینکه می خواهد از این شکست جدا شود؟ وی در خصوص 
امکان احیای برجام بیان کرد: ایران همواره در خصوص 
برجام کاملا شفاف بوده است. ۱+5، ایران و اتحادیه اروپا 
مذاکراتی دشوار انجام دادند و نهایتا این توافق را امضا و 
نهایی کردیم و تلاش کردیم آن را اجرا کنیم. ایران از آن 
زمان همواره تأکید کرده است که همه باید در انطباق کامل 
با برجام باشند. ایران برای چندین سال و حتی تا یک سال 
پس از آنکه رئیس جمهور ترامپ از برجام خارج شد، به طور 
کامل و دقیق در حال اجرای این توافق بود. ایران به طور 

کاملا شفاف اعلام کرده است که تمامی تحریم هایی که به 
صورت غیرقانونی از سوی ایالات متحده علیه ایران اعمال 
شده اند، یعنی تحریم های اعمال، بازاعمال و تغییر برچسب 
داده  شده توسط دولت ترامپ، باید به صورت یکجا و قابل 
راستی آزمایی، رفع شوند، بنابراین، این موضع کاملا شفاف 
ایران است. ما معتقدیم که این امر نه تنها منطقی است، 
بلکه یک مسیر قابل تحقق برای بازگشت ایالات متحده به 
توافق و پایبندی کامل است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
بیان کرد:  این ایالات متحده بود که زیر توافق زد. بنابراین، 
خودش هم باید آن را درست کند. ایالات متحده کاملا 
می داند که برای درست کردن توافق، باید چه کار کند. 
در ایران، برای همه غیرممکن است که به ایالات متحده 
اعتماد کنند، خصوصا بعد از چهار سال جنگ اقتصادی 
بی وقفه ایالات متحده علیه مردم ایران. و به یاد داشته 
باشید که دلیل وضع این تحریم های از جانب دولت ترامپ 
این نبود که ایران در حال نقض برجام بوده است. برعکس، 
ایران به این دلیل تحت تحریم های غیرقانونی فرامرزی 
ایالات متحده قرار گرفت که داشت به صورت کامل و 
دقیق برجام را اجرا می کرد. بنابراین، از لحاظ منطقی، این 
ایالات متحده است که باید به همه نشان دهد که می خواهد 
مسیری را که دولت ترامپ آغاز کرد، تغییر دهد و به یاد 
داشته باشید که در سال 20۱5، زمانی که برجام امضا 
شد، این ایران بود که ابتدا توافق را اجرا کرد و بعد از ماه ها 
راستی آزمایی، در ژانویه 20۱۶ بود که بعد از راستی آزمایی 
از جانب آژانس بین المللی انرژی اتمی، ایالات متحده رفع 

کامل تحریم ها را آغاز کرد، که در حقیقت حتی در دوره 
رئیس جمهور اوباما هم این امر محقق نشد. خطیب زاده 
افزود: نکته این است که این بار ایالات متحده باید به همه 
نشان دهد که در عمل و نه فقط روی کاغذ، می خواهد تغییر 
مسیر داده و برجام را به طور کامل و دقیق اجرا کند. ایران 
مسیر حفظ این توافق را هموار کرده است. ایالات متحده 
دقیقا می داند که ایران برای حفظ این توافق چه کرده است 
و معتقدیم که ایالات متحده باید ابتدا تمامی تحریم ها را به 
صورت قابل راستی آزمایی رفع کند. بعد از راستی آزمایی، 
ایران آماده خواهد بود تا نه فقط تدابیر جبرانی را – که در 
پاسخ به تحریم های اعمالی ایالات متحده اتخاذ شده بود  
متوقف کند، بلکه آنها را به عقب بازگرداند. تمامی اقدامات 
اتخاذشده از جانب ایران قابل بازگشت هستند. وی تصریح 
کرد: چه در وین، چه در هر کجای دیگری، هیچ گفت وگوی 
مستقیم یا غیرمستقیمی صورت نگرفته است، چراکه نیازی 
به هیچ گونه مذاکره ای نیست. برجام یکبار با جزئیات کامل 
مورد مذاکره قرار گرفته است. آنچه اکنون ۱+4، ایران و 
اتحادیه اروپا - به عنوان هماهنگ کننده برجام در ساز و کار 
درونی برجام موسوم به کمیسیون مشترک در حال انجام 
آن هستند، شناسایی فهرست تحریم هاست، فهرست 
کامل تحریم هایی که ایالات متحده باید رفع کند. 4+۱ 
کانال های خود را دارد تا با ایالات متحده گفت وگو کرده و 
دیدگاه آن را جویا شود. ایالات متحده باید به نقطه ای برسد 
که بتوانیم راستی آزمایی کنیم که آنها واقعا در حال اجرای 

تعهداتشان هستند.

رئیسمجلس:

نیروی انتظامی در بطن زندگی مردم است
مردمبامشکلاتکنارمیآيند،اماامنیتاولويتدارد ناجافرزندزمانهخويشدرهمهابعادباشد

آرمانملی:رئیس مجلس صبح روز شنبه 2۱ فروردین ماه( در بیست و پنجمین 
همایش سراسری فرماندهان، معاونان، روسا و مدیران ناجا که در ستاد فرماندهی نیروی 
انتظامی برگزار شد، گفت: امروزه در کشور با چالش هایی روبه رو هستیم، اما فرصت های 
بزرگی نیز وجود دارد. محمدباقر قالیباف افزود: بدون شک دستیابی به تحول اجتماعی 
و معجزه اجتماعی منطقی و فراگیر، راه حل برطرف کردن برخی از مشکلات است؛ این 
تحول اجتماعی جز با مردم باوری رخ نمی دهد و در این راستا نباید مردم را به سیاه و 
سفید و خاکستری دسته بندی کنیم. او اظهار کرد: به عبارتی نباید برخی را ببینیم و برخی 
دیگر را نبینیم؛ هر طبقه ای دارای سلیقه ای است، بنابراین نباید با نگاه تبعیض آمیز آنها 

را دسته بندی کنیم.
دوقطبیفقروغنا

قالیباف گفت: حوزه مسائل سیاسی، فرهنگی و اجتماعی، جامعه رشد قابل توجهی 
کرده، اما بخش اقتصادی نتوانسته پا به پای این سه حوزه پیش رود که دلایل مختلفی 
مثل تحریم ها، سوء مدیریت و... دارد که در این مدت اخیر بحران کرونا هم به آن اضافه 
شده است، اما ریشه اصلی این امر، ناکارآمدی و دوری از مردم باوری و دوری از اندیشه های 
ناب انقلاب است؛ باید یادآور شد اندیشه های انقلاب ریشه در خداباوری و ایمان داشتن به 
سنت های الهی است. رئیس مجلس بیان کرد: بر این اساس امروز دشمنان برای تضعیف 
نظام سیاسی از حوزه اقتصاد وارد می شوند و آن را تحت فشار قرار می دهند، لذا گاهی 

دوقطبی فقر و غنا در کشور مهمترین از دوقطبی جنگ و صلح شده است.
حقمردماستبامديرانخودصحبتکنند

او درخصوص اهمیت رابطه بین کارگزاران و مدیران بین مردم تصریح کرد: شهید 
بهشتی همیشه می گفت که برخی از موضوعات در فرهنگ اسلامی مانند عدالت، قطعی 
است، لذا در رابطه بین کارگزاران در نظام اسلامی و مردم، هرگز نباید حجابی باشد؛ حق 
مردم است بدون هیچ مانع، آجودان و رئیس دفتر بتوانند با مدیران خود صحبت کنند که 
اگر این مورد برطرف نشود سبب ایجاد فاصله میان باورها و واقعیت ها می شود. قالیباف 

تصریح کرد: در دوران دفاع مقدس، رزمندگان و بسیجیان در صبح روز عملیات، فرماندهان 
قرارگاه، لشگر و گردان خود را در پشت خاکریزها کنار خود می دیدند که این مهم عامل 
موفقیت در دوران دفاع مقدس بوده است؛ اکنون سوال این است که مردمی که امروز در 
عرصه اقتصادی طعم فقر را می چشند، آیا مسئولان را در کنار خودشان می بینند؟ رئیس 
مجلس روزمرگی را از دیگر مشکلات جامعه دانست و افزود: روزمرگی با تار و پود انقلاب 
اسلامی و اقدام جهادی سازگاری ندارد، لذا همیشه باید شاهد حرکت، جوشش و پویایی 
در سیستم نظام باشیم و عدم تحقق این موضوع سبب ناکارآمدی نظام اداری و اجرایی 
کشور می شود. او تاکید کرد: ناکارآمدی های زیاد سبب مشکلاتی می شود که سربار آن را 
نیروی انتظامی باید تحمل کند و هر اقدامی در این راستا موجب مسائل مختلف می شود. 
قالیباف اظهار کرد: امروزه نیروی انتظامی در بطن زندگی مردم است و خیلی وقت ها 
فرماندهان ناجا بیشتر از نیروهای خود با مردم دیدار می کنند، بنابراین شناخت پدیده ها 
پیش از اقدام کردن، امری واجب است. ناجا زمانی موفق است که بتواند به صورت فعال و 

جلوتر از پدیده ها حرکت کند.
مردمبامشکلاتکنارمیآيند

رئیس مجلس افزود: نیروی انتظامی در گروه های مرجع، جزو سه رتبه برتر است، لذا 
این سرمایه اجتماعی را در راستای اعتمادسازی باید حفظ کند و دچار روزمرگی نشود؛ 
به عبارتی ناجا باید فرزند زمانه خویش در همه ابعاد باشد. قالیباف ادامه داد: پایه اساسی 
اعتمادسازی، کارآمدی مبتنی بر مردم باوری است، به عنوان مثال مردم مرزنشین باید 
احساس کنند که با نیروی انتظامی عجین هستند، آن وقت می توان آثارش را در حفاظت 
و حراست از مرزها دید؛ رضایت مردم، تبلور رضایت الهی است، بنابراین باید تلاش کنیم 
مردم به حقوقشان آشنا شوند تا اعتماد صورت گیرد. او بیان کرد: مجلس شورای اسلامی 
آماده است تا حمایت های قانونی، مالی و... از نیروی انتظامی صورت گیرد تا شاهد برطرف 
کردن نیازهای حداقلی این مجموعه باشیم، زیرا امنیت و برطرف کردن مشکلات معیشتی 
دارای اهمیت است؛ گاهی مردم با مشکلات کنار می آیند، اما امنیت برایشان اولویت دارد.


